
25 éves felügyelői beszámoló 2024.

Kedves Testvérek! Legelőször is megköszönöm a további bizalmat, hogy tiszteletbeli
felügyelővé választottatok. Egyrészt korom miatt, másrészt betegségeim miatt nem vállaltam
tovább a felügyelői tisztséget. 6 év ebben az állapotban már igencsak hosszú idő, nem akarom
újabb választással terhelni a gyülekezetet.

1974-ben kerültem ide házasságkötésemkor. Ekkor már gyakorlott kisgyülekezeti munkás
voltam Pécelről, ahol Édesapám volt a lelkész. 1978-ban hívott meg Ruttkay Elemér ntü. úr a
gyülekezet presbitériumába.

1995-től a Budai Evangélikus Egyházmegye presbitériumába hívott Bálint László esperes úr
egyházmegyei presbiternek. Ugyanitt 2000-től a megye nem lelkészi jegyzőjévé és az
egyházkerület egyházmegyei nem lelkészi küldöttjévé választottak. Ugyanekkor megbíztak
megyei küldöttnek a Szeretetotthon Igazgatótanácsába is.
1996 májusában a gyülekezet közgyűlése püspöki kívánságra kimondta önállósulási
szándékát. 1997 novemberében az egyházmegyei közgyűlés, 1999 decemberében pedig az
egyházkerület is elfogadta az önállósulási szándékunkat. 2000. december 12-én Fodor Viktor
lett az önállósult Pesthidegkúti Evangélikus Egyházközség első parókus lelkésze. Előtte közös
munkával (kaláka), önkormányzati és Országos Egyházi támogatással elkészült a felújított
lelkészlakás.

Elődeimnek Czudar Béláné Zsóka néni felügyelőnek és Bárdossy György barátomnak
helyettes felügyelőnek már előbb is besegítettem Zsóka néni idős kora miatti kérése és
György barátom súlyos betegsége okán. György halála és Zsóka néni lemondása után
rendkívüli választásokat kellett tartanunk. Ennek lebonyolítása óta 1999. 03. 02-től vagyok a
gyülekezet megválasztott felügyelője. Beszámolómat innen kezdem.

Kérem, hogy beszámolómat ne dicsekvésnek vegyék, hanem, hogy meglátsszon az elvégzett
munka mennyisége.
Többen is figyelmeztettek presbiter társaim, hogy felügyelőként nem választok felelősöket és
nem osztom ki a munkát. Nekem inkább az volt a munkamódszerem, hogy vártam az önálló
észrevételeket és azoknak megvalósítását. Nem éreztem volna hitelesnek, ha valakire rábízok
olyat, amit nem szívesen és hozzáértően tesz. Számomra sem kellett előtte kiadni a munkát,
pedig presbiterként is sok mindent elkészítettünk önállóan akkor még templomunkban.

Négy szempont szerint állítottam össze beszámolómat. A gyülekezetünkben végzett munkák,
a felsőbbségben gyülekezetünkért végzettek, a Szeretetotthonban vállaltak és a világi
megfelelésért előírtak szerint.

Felsőbbségeinkben gyülekezetünkért végzett munkák:

Országos Egyházunkkal sajnos előbb inkább vitáink voltak. Ingatlan megállapodások
megkérdőjelezése, mobil flottás telefon bevezetésének módja, gyülekezeti szolgálati autónk
visszaadása, valamint Országos Egyházunk nyugdíjpénztárának külső pénzkezelő céghez való
kijuttatása miatt. Utóbbi években megváltozott kapcsolatunk, sok segítséget kaptunk
Országos Irodánktól, valamint Kondor Péter püspök úrtól és Prőhle Gergely országos
felügyelőnktől.



Egyházmegyénkben megyei felügyelők találkozóját kezdeményeztük óbudai felügyelő
testvéremmel Győrfi Károllyal, aki elsőként írt könyvet országunkban a világban észlelhető
keresztyén üldözésekről.
Készítettem egy segédletet, hogy mit és milyen sorrendben kell az újonnan megválasztott
felügyelőknek szolgálatuk átvételekor tenniük. Ezt folyamatosan frissítettem.
Végig kiválóan tudtam esperes testvéreimmel együttműködni Bálint Lászlóval, Szeverényi
Jánossal, Bence Imrével és most Keczkó Pállal. Idekerülésemkori esperesünkkel Szebik
Imrével két súlyos vitám volt, az egyik az ingatlan vitánk, a másik Takács József
szolgálatának blokkolása. Az elsőt Országos Presbitériumunk, a másodikat maga Szebik Imre
már püspökként ismerte el javunkra.

A Szeretetotthonban vállaltak:

Amikor ide kerültem, nagyon feszült volt a viszony a gyülekezet és a Szeretetotthon között.
Annyira, hogy minden évben maga Ottlyk Ernő püspök úr jött ki ellenőrizni, hogy működünk
együtt. Hosszú fegyelmezett munkával és személyi (lelkészi) változásokkal sikerült mindezt
kiválóvá változtatni. Muncz Frigyes és Csizmazia Sándor még ellenségnek tekintette a
gyülekezetet lelkészeivel együtt annyira, hogy Csizmazia Sándor kizárólagos használatát
kérte templomunknak, valamint megtiltotta a Szeretetotthonban gondozó hölgyeknek, hogy a
gyülekezet bibliaórájára eljárjanak. Amikor Csizmazia Sándor nagytiszteletű úr nyugdíjba
ment, egy nagyon kemény beszélgetést kezdeményeztem, mert nem akartam, hogy ez a rossz
viszony továbbra is fenn maradjon. Ráadásul akkor került hozzánk Fodor Viktor lelkészünk is
Sztojanovics Andrással együtt. Sikerült meggyőznöm Sándor bácsit, hogy nem akarunk az
otthontól elvenni semmit, csak azt kérjük, hogy ismerje el, hogy a gyülekezetet tulajdonából
kiszorították. A többi már nem az ő dolga, hanem egyházvezetésünké. Csizmazia Sándor ezt
elfogadta, és attól kezdve haláláig megváltozott viszonyunk, olyannyira, hogy szívesen
segített beteg lelkészünk szolgálataiban. Azóta megváltoztak a tulajdonosi viszonyok is.
Országos Egyházunk visszaigényelte az államosításból a templomot és az intézetet is.
Született új megállapodás, is, miszerint a gyülekezetet, mint templomépítőt az intézettel
egyenlő templomhasználati jog illeti meg. Tulajdonos az Országos Egyházunk. A
megállapodást az otthon igazgatótanácsa és a gyülekezet közgyűlése fogadta el. Szabályozza
a megállapodás a törvény előírása alapján a lelkészek szolgálatát, amit évente külön
egyeztetésben a lelkészek rögzítenek. Helyettesítéséről maga a soron következő lelkész
gondoskodik. Egymás alkalmait bármelyik fél tagjai látogathatják. Kapcsolatunk szeretetteljes
és kiváló, egymás megbecsülésén alapszik. Magam csütörtökönként járok az új Sareptába
barátaimhoz, az aznapi útmutatói igéket beszéljük meg 18-19 óráig. Nagyon jó velük
találkozni, remek beszélgetéseket folytatunk, sokat kapok hitükből.

Világi megfelelésért előírtak:

Alsózsolcai árvízkárosultak megsegítése. Akkora összeget tudtunk gyűjteni, hogy egy fiatal
művész házaspárt találtunk, akik három évig, míg új házuk elkészült, albérletet tudtak helyben
abból bérelni. Vörös iszap károsultak segítése, gyülekezetünk egy kétgyermekes katolikus
családnak adta az összegyűjtött pénzt. Az olasz Valdens testvéri egyházi segítség közvetítését
és eljuttatását szerveztem a protestáns károsultaknak. Most legutóbb ukrajnai menekülőknek
gyűjtött támogatást indítottam.
Világi adataink rendbetétele. Földhivatalnál már az ingatlan megvételekor cégnévként Pesti
Evangélikus Egyház szerepelt Pesthidegkúti Evangélikus Egyházközség helyett. Ezt
ügyvédünk segítségével hamar módosíttattuk. Később a gyülekezet telephelyének
megváltoztatásakor Zsíroshegyi utcát írtak Zsíroshegyi út helyett. Képesek voltak olyan utca



címre beírni telephelyünket, amilyen Budapesten nem is létezett. Pontos helyszínrajz
elkészíttetése, majd az elutasított hitelesített használatbavételi engedély miatti vita. Az
eredetit én nem adtam át, az önkormányzat által hitelesítettet meg ők nem fogadták el.
NAV-nál adataink ellenőrzése, pontosítása. Szerintük először mi voltunk a Luther Kiadó
tulajdonosai még APEH időben. Ezt töröltettem, most a NAV korszakban pedig mi lettünk a
Luther Kiadó tulajdonai. Ezt már csak rengeteg Országos Egyházi igazolással és könyvelőnk
Szabina segítségével sikerült töröltetni. Ráadásul az adategyeztetésnél rengeteg régi adatot is
sikerült frissíteni és törölni.
Banki vitáimkor a tulajdonosi nevesítéskor azt kérték nyilatkozatban, hogy az én tulajdonom
a gyülekezet bankszámlája a rajta szereplő összeggel együtt. Hosszas vitával ezt is sikerült
kivédeni.
NAV adatok lekérésekor kiderült, hogy a húsz évvel ezelőtt megszüntetett bankszámlánk
náluk még szerepel. Az elhagyott bankhoz hiába fordultunk, nem voltak képesek egy
igazolást adni, hogy náluk már nem vezetünk bankszámlát. Végül a saját irattárunkban
megtaláltuk a megszüntetésről szóló igazolást és ennek alapján szintén Szabina segítségével
sikerült töröltetni a NAV nyilvántartásából.
Pályázatok nyomon követése, elszámolások utáni záró igazolások megkövetelése, bankoknál
személyi változások miatti megbízások visszavonására kell figyelni.

Köszönetet mondok lelkészeinknek, országos felügyelőnknek, egyházmegyei felügyelőnknek,
presbiter testvéreimnek, hogy elnézték hibáimat, türelemmel viselték nyüzsgésemet. Külön
köszönettel tartozom kedves feleségemnek, hogy elnézte azt, hogy sokszor gyülekezetünk
ügye fontosabb volt családunkénál úgy, hogy 1986 óta együtt szolgáltunk, ő mint a
gyülekezet kántora.

Gyülekezetünkben végzett munkáim:

Szándékosan a végére hagytam, mert ezeket a munkáimat láthattátok. Mivel még nem
végeztek szavazatszámlálóink, ebbe is belekezdek úgy, hogy bármikor abba tudjam hagyni.
Legelőször is felhívom figyelmeteket Fodor Viktor lelkész úr példamutató munkájára, aki
ilyen nagy betegen is ellátja feladatát. Köszönetet mondok Melindának és Kincsőnek a Neki
nyújtott támogatásért!

Itt kell megemlítenem kántoraink szolgálatát. Elsősorban feleségemét, aki 1986 óta
évtizedeken keresztül nem volt szabadságon, hogy istentiszteleteinket méltó módon tartsuk.
Külön köszönet jár most Dr. Bence Juditnak és Prőhle Gergelynek is. Judit is szívesen vállalja
a szolgálatot, most is közösen indultak a választásokon. Gergely pedig a családi
istentiszteleteken szolgál nagy sikerrel.

Mint már említettem alapvető feladatomnak tekintettem gyülekezetünk önállóságának
megőrzését, függetlenségének biztosítását, valamint a Szeretetotthonnal való kapcsolatunk
rendbe tételét. Sajnos akkor volt reuma betegségem legaktívabb szakasza, amikor a
megvásárolt lelkészlakást először felújítottuk, hogy Viktorék ide költözhessenek. A két
lakásból alakítottunk ki egy lakást és lelkészi hivatalt. Akkor még kalákában önkormányzati
és országos egyházi anyagi segítséggel munkálkodtunk. A nagyobb anyagi részt
önkormányzatunk adta. Ekkor csatlakoztattuk az épületet az utcai szennycsatorna
rendszerhez. Teljes elektromos felújítást készítettünk színhelyes forrasztott vezetékekkel.
Viktorral együtt dolgoztunk például a nagyszoba padlójának vízszintezésében, alsó
hőszigetelésében, majd visszaszögelés után lakkozásában. Velünk együtt dolgoztak Kovács
Jenő és felesége Erzsike, Toperczer Gyula, ifjú Békés Tamás, két kollégám a MÁV



Kórházból. A szakipari munkákat (tervezés, vízvezeték, gáz és fűtésszerelés) Tóth András
épületgépész mérnök és munkatársai, az ács bádogos és tetőfedő munkákat Kovács Jenő és
csapata végezték. Később a gyülekezet apraja, nagyja velünk dolgozott a festő és takarító
munkákban. Óriási segítséget kaptunk Holman Attilától a legkorszerűbb műanyag udvari
nyílászárók ajándékozásával.

Sikerült gyülekezetünk történetét önállósulásunkig megírnom úgy, hogy akik részt vettek
benne csak ígéret szintjén tudták támogatni, mert mire megbeszéltük az adatgyűjtést sajnos
egymásután hazatértek Urunkhoz. Irattárunk elkallódott volt anyagyülekezeteinknél.
Filippinyi Joli nénit kell megemlítenem, aki elsősorban a Szeretetotthon és a gyülekezet
történetének egyeztetésében rengeteget tudott segíteni, de már régóta Ő sincs közöttünk.
Elkészítettem templomunk történetét, amennyire sikerült néhány hiánnyal kikutattam
tisztségviselő elődeink kilétét. Az eddig gyülekezetünkben szolgáló lelkészek névsora teljes,
az eltávozottakról és nyugdíjba vonultakról évente megemlékezünk. Minimális hiánnyal össze
tudtam állítani tisztségviselő elődeink névsorát is.

Böjti éves kirándulásokat szerveztem 2005-2019-ig. 2020-ban a pandémia miatt maradt abba.
Olvasótáborokat szerveztem nyaranta szerdánként. Rengeteg újonnan felújított nevezetes
helyen voltunk Zeneakadémiától a Várkert Bazárig, valamint a könyvtárakat látogattuk
Parlamenttől a Műcsarnokig. Sokat kirándultunk hajókáztunk a BKV hajókkal. Ezt is a
pandémia szüntette meg. Korom és betegségeim miatt nem tudom vállalni a folytatást.

Még Dobó György kezdeményezte a pénteki bibliaórákat templomunkban, amíg Endréék át
nem költöztek az új épületbe. Közös megegyezéssel átvettem ezt a szolgálatot és csütörtök 6
órára tettük át az időpontot, amikor útmutatónk aznapi igéit beszéljük meg és imádkozunk
egymásért és a gyülekezetért a kis csoporttal Lajossal, Endrével, Jucussal, Ibolyával, Rékával,
időnként Mariettával, Masával és Krisztinával kiegészítve.

Munkáim közé tartozott a templom hangosításának elkészítése, de sikerült a kibillent
egyensúlyú templomtető rögzítése is munkatársaink segítségével. Nagy hálával tartozunk
anyagyülekezetünk felügyelőjének, aki statikus bányamérnökként adott tanácsot a
tetőszerkezet rögzítéséhez. Azon a télen hatalmas hó esett. A megerősítés nélkül nagy baj
történhetett volna.

Itt kell megemlítenem gyülekezeti tagságunk lecserélődését. „Rendszerváltáskor” volt egy
erős létszámnövekedés, ami később sajnos jobbára elfogyott. Részben azért, mert nem
bizonyult előnyösnek gyülekezethez tartozni, illetve több gyülekezeti munkatársunk is
átváltott politikai munkatárssá, ami fontos volt, de sokszor nem illett bele az Isten, család,
haza sorrendbe, viszont elvett a gyülekezeti munkától sok szükséges lehetőséget és energiát.
Ma már szinte teljesen értelmiségi gyülekezetté váltunk, ami azzal járt, hogy Csuka
Kálmánnal nagyon egyedül maradtunk, mint műszaki fizikai munkások. Biztosan állíthatom,
hogy azok a munkák voltak a legsikeresebbek és legolcsóbbak, amiket saját szakértelemmel
alaposan mi magunk készítettünk.

A hitoktatásról. Legkitartóbb hitoktatónk Erdélyi Kata, aki igazi összekötő a gyülekezet és az
ifjúságunk között. Köszönöm kiváló munkáját, amit a hittanversenyek eredményei is
megmutattak. Itt kell megemlítenem Furda Szabina teológus testvérünket, valamint Kis Péter
volt presbiterünket, akik konfirmandusaink felkészítését segítették több éven keresztül.
Fontos még a családi istentiszteletek megtartása. Amikor csak tudtam részt vettem rajtuk.



Sajnos a világi szabályozások és rendelkezések „céggé” tették a gyülekezeteket. A sok és
állandóan változó adminisztráció éppen a hitépítő munkától és annak szervezésétől von el
rengeteg energiát. Olyan ez, mint a mai orvoslás. Annyi adminisztrációval jár, hogy pont a
betegre nem jut idő. Nem tudom, mi okozta, de a legutóbbi években a közmű cégeknek és
világi ellenőrző, vagy adatainkat nyilvántartó szervezeteknek hibájából sok felesleges
munkaóránk vált áldozattá a már fentebb említett földhivatali, banki és NAV-val, valamint a
pályázatok körüli viták miatt.

Lelkészünktől minél több adminisztratív munkát átvettünk könyvelőink Kohut Andrásné
Anikó, Kovács Jenőné Erzsike és Kuti Imréné Szabina, valamint pénztárosaink Szabó Gézáné
és Csuka Kálmán segítségével. Külön köszönet számvevőinknek. Jó volt együtt dolgozni
presbiter testvéreimmel is gyülekezetünk építésén. Volt kikre támaszkodni, illetve tanácsot
kérni jogi és szervezési ügyekben. Hálát adok Urunknak, hogy a 25 esztendő békességben telt
el.

Befejezésül egy igen fontos dologra hívom fel testvéreim figyelmét. Urunk Istenünk a
tenyerén hordozza gyülekezetünket, hogy ilyen Urunkra mutató igehirdetésekkel szolgálnak
lelkészeink. Adjunk érte hálát és becsüljük meg szolgálatukat! Köszönöm még Pongrácz
Gábor szolgálatát, aki lelkiismeretesen gondozza honlapunkat és szervezi a kirándulásokat.

Pesthidegkút, 2024. 03. 10.


